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ســخنگوی کمیســیون تلفیق گفت: یکسری 
اصلاحات صندوق های بازنشســتگی اصلاحات 
مدیریتی است که برایش  بند بسیار مهم آوردیم، 
باید ظرف ۶ ماه آیین نامه شــرایط احراز پست 
در صندو ق ها و شــرکت تدوین و مصوب شــود 
تا مدیران فعلی بر اســاس آن شرایط صلاحیت 
سنجی شوند و آن هایی که این صلاحیت را ندارند 

حذف شوند.
محســن زنگنه  درباره این که پس از تصویب افزایش سن 
بازنشســتگی به دلیل ناترازی صندو ق های بازنشستگی این 
سوال برای افکاری عمومی مطرح شــد، چرا این ناترازی ها 
برطرف نمی شود، تا چنین احکامی تصویب نشود، گفت: مشکل 
صندوق ها به چندین صورت نهادی حل می شــود؛ نخست 
این که برای صندوق  ها ما یک مصوبه ای داشتیم مبنی بر این که 
آنها را بررسی می کنیم تا بعضی  از آن ها ادغام شوند.وی افزود: 
اقدام دیگــر این بود که صندوق ها به جای بنگاه محوری به 
سمت مدیریت سهامی بروند، بنگاه های کوچک و آن هایی که 
زیر ۵۰۰ میلیارد تومان ارزش دارند واگذار شوند.این ها اصلاحات 
ساختاری و نهادی است که در برنامه هم آمده است.سخنگوی 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه کشور ادامه داد: یکسری 

اصلاحات هم اصلاحات مدیریتی است که برایش بند بسیار 
مهم آوردیم باید ظرف ۶ ماه آیین نامه شــرایط احراز پست 
درصندو ق ها و شرکت تدوین و مصوب شود تا مدیران فعلی 
بر اساس آن شرایط صلاحیت سنجی شوند و آن هایی که این 

صلاحیت را ندارند، حذف شوند. این باعث می شود ۳ هزار پست 
هیأت مدیره ای و مدیرعاملی را عملًا به این تریب اصلاح کنیم 
.وی در گفت وگو با ایلنا، با اشــاره به این که اصلاح دیگر تراز 
کردن ورودی و خروجی صندو ق هاست آن هم هنگامی ورودی 

با خروجی اش تناسب ندارد، یادآور شد: حق بیمه ای که هر سال 
شاغلین پرداخت می کنند خروجی اش چیست؟ مستمری است 
که از ســوی صندوق  پرداخت می شود. این مستمری از کِی 
پرداخت می شــود؟ از زمانی که فرد بازنشسته می شود؛ توجه 
داشته باشید فرد در  سن۴۸ سالگی بازنشسته می شود تا زمانی 
که در قید حیات اســت که در حال حاضر سن امید به زندگی 
برای مردان ۷۶ ســال و برای خانم ها ۷۸ سال است حداقل تا 
آن زمانی که باید پرداخت شود، پرداخت می شود. یعنی فرد ۳۰ 
سال حق بیمه می دهد اما بیش از ۳۰سال ممکن است حق 

بیمه بگیرد حال یا کمتر یا بیشتر.
زنگنه اظهار داشت: معمولا ازاین طرف هم هنگامی که این 
نیرو خارج می شود باید یک نیروی جدیدی گرفته شود و عملا 
تجربه  را کنار می گذاریم در دنیا معمولا هنگامی که صندوق ها 
دچار مشکلات اینگونه هستند و اختلاف بین سن بازنشستگی 
نسبت به امید به زندگی خیلی کاهش پیدا می کند و محسوس 
است، می گویند افراد در جوانی بازنشست می شوند که بسیار 
مرسوم است، مخصوصا که یک میلیون نفر از بازنشستگان ما 
را معلمین تشکیل می دهند، در این طور مواقع همه کشورها 
میزان سنوات خدمت را افرایش می دهند که ما هم در دولت 
تصمیم گرفتیم ۵ سال افزایش دهیم که ۳۰ سال ۳۵ می شود.

زنگنه تاکید کرد: در جدولی که اعلام شد یک ابهاماتی وجود 
داشت که بنده هم در هنگام قرائت گفتم ابهاماتی وجود دارد. 
تصور بر اســاس آن مصوبات این است سن بازنشستگی ۱۲ 
سال برای کسانی که تازه وارد می شوند افزایش پیدا می کند، اما 
رئیس مجلس قبل از رأی گیری با این شرط رأی گیری کردند 
که حداکثر سن سنوات خدمتی ۳۵ سال باشد، البته این امکان 
را برای فرد گذاشتیم که بیشتر ادامه دهد یا با شرایطی اگر فردی 
سر ۳۰ سال خواست بازنشسته شود، بتواند.. در تبصره ۶ این 
اختیار را به فرد داد ه ایم که  بر اساس قوانین سازمان های بیمه گر 
بتواند بازنشست شود.سخنگوی کمیسیون تلفیق درخصوص 
این که  برخی از نمایندگان خواســتار برگشت این مصوبه به 
کمیسیون بودند، آیین نامه در این خصوص چه می گوید، بیان 
کرد: شاید جدول وقتی خوانده می شود با سقف ۳۵ سال منافات 
دارد، ولی آیین نامه می گوید آن چیزی که از تریبون مجلس 
قرائت می شود و نمایندگان رأی می دهند آن مرجع قانونی است.

حتی مذاکرات صحن هم برای قانون گذار مرجع است و چون 
هنگام رأی گیری حداکثر سن سنواتی برای آقایان ۳۵ سال و 
خانم ها ۳۰ سال  مطرح شده است لذا این معیار و ملاک است.
حال ممکن به شــورای نگهبان برود این شورای ابهام بگیرد 

انشالله ابهام را برطرف می کنیم.

توضیحات زنگنه درخصوص رفع ناترازی صندوق  های بازنشستگی در مجلس

صلاحیت مدیران صندوق ها سنجیده می شود هر چه زودتر به عملکرد بانک مرکزی ورود شود
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس از ابلاغ نشدن آئین نامه اعطای وام مسکن 

روستایی از سوی بانک مرکزی با وجود ابلاغ از سوی دولت انتقاد کرد.
حسین جلالی عضو کمیسیون فرهنگی مجلس درباره دلیل تأخیر دیر هنگام آئین نامه اعطای 
وام ۳۵۰ میلیونی مسکن روستایی گفت بانک ها باید تسهیلگری، تنظیم گری، روانسازی و آماده 
سازی کنند و به مردم همیاری و کمک کنند. در واقع مشکل اولیه ما با بانک ها بنگاه داری آنها 
است.جلالی در ادامه بیان کرد: بانک های ما برای خدمت نیامده اند، بلکه برای ثروت اندوزی و 
جمع کردن مال و ثروت خودشان از طریق واسطه گری، دلالی گری و سوداگری فعالیت می کنند.
این نماینده مجلس یازدهم در گفت وگو با مهر، ادامه داد: ما چهار مسئله سفته بازی در کشور 
در حوزه دلار، مسکن، سکه، طلا و خودرو در کشور داریم. در این چهار حوزه ما همیشه دست 
بانک ها را می بینیم زیرا همیشه بانک ها پول مردم را جمع می کنند و این پول را در این حوزه ها 
سرمایه گذاری می کنند.وی افزود: شأن نزول بانک در کشورهای دنیا که اسلامی هم نیستند 
بیشتر خدمت به مردم است و در کنار این وظیفه هم درآمدی کسب می کنند اما در کشور ما 
که ادعا داریم بانک داری اسلامی هم داریم، بانک ها شأن نزولشان این است که کشاورزی را 
از بین ببرند، پول را از چرخه تولید بیرون بکشند و صرف دلالی و واسطه گری خودشان کنند.
به گفته این مقام مسئول؛ یکی از دلایلی که کارخانجات ما در کشور تعطیل می شود و یا تولید 
ما توسعه پیدا نمی کند اقدامات بانک ها است. بانک ها با تبلیغ سپرده گذاری مردم در شعبه های 
خودشان و اعطای سود ۲۲ و ۲۳ درصدی به مردم جلوی سرمایه گذاری در حوزه های مولد در 
کشور را می گیرند.جلالی ادامه داد: وقتی بانک ها مردم را تشویق به سپرده گذاری برای گرفتن 
سود می کنند طبیعی است که مردم به جای اینکه به دنبال تولید و سرمایه گذاری باشند به دنبال 
این هســتند که پول را در بانک ها پس انداز کنند و سود بیشتری از آن بگیرند.جلالی در ادامه 
گفت: وقتی تمامی پول های مردم در بانک ها بلوکه می شود کشاورزی تولید و رونق در کشور 
تعطیل می شود. اگر هم وامی به مردم می دهند مردم را اسیر و بنده خودشان می کنند و به نحوی 
سخت گیری می کنند که مردم و تولید کنندگانی که از آنها وام گرفته اند نتوانند به تعهدات خود 
عمل کنند و در نهایت هم متضرر شوند.این نماینده مجلس یازدهم بیان کرد: اعطای وام مسکن 
روستایی از اهمیت بالایی برخوردار است و برای جلوگیری از مهارجت روستاییان به شهرها باید 
شرایط لازم برای آنها مهیا شود، ولی وقتی یک وام هم به آنها پرداخت نمی شود چطور انتظار 
داریم که مردم در روستاها ماندگاری داشته باشند. باید هر چه زودتر رئیس کل بانک مرکزی این 

آئین نامه را ابلاغ کند و وزارت اقتصاد هم به این موضوع ورود کند.

 نماینده چابهار: قبلا تونل نیایش افتتاح می شد 
حالا تونل حجاب بان

معین الدین سعیدی در واکنش به حضور حجاب بان ها در مترو گفت: کشور 
به اندازه کافی برای این نوع رفتارها هزینه داده است و امیدوارم به آن مرز از 

عقلانیت برسیم که این روش ها را تکرار نکنیم.
 معین الدین سعیدی، نماینده مردم چابهار در مجلس در واکنش به حضور حجاب بان ها در مترو 
گفت: »عکس هایی که منتشر شده است چندان جالب نبود. کاربری در فضای مجازی مطرح 
کرده بود که قبلا تونل نیایش افتتاح می شد حالا تونل حجاب بان. بر این باورم که باتوجه به 
اینکه قاطبه مردم خودشان معتقد به اصول انسان ساز اسلام هستند نیازی به این روش ها نداریم 

و کمایانکه ما را به جایی هم نمی رساند.«
 وی در ادامه تاکید کرد: »به جای این روش ها کسانی که میلیاردها تومان از بیت المال اعتبار 
می گرفتند برای بسط فلسفه حجاب باید پاسخگو باشند که چرا مردم با روایت آنان از دین همذات 
پنداری نمی کنند. البته سازمان مترو تهران تکذیب کرده که چیزی به نام حجاب بان نداریم اما 
این تصاویر و افرادی که با کاورهای مخصوص ایستاده اند، مشخص می کند که ما اولویت ها را 
فراموش کرده ایم.«این نماینده مجلس درخصوص نامشخص بودن متولیان این نیروها عنوان 
کرد: »باید مشخص شود متولی کیست؛ شهرداری است یا نیروی انتظامی؟ همین که متولی 
مشخص نیست، نشان می دهد که اصل کار ایراد دارد.«سعیدی با اشاره به فیلمبرداری و گرفتن 
عکس از مردم توسط حجاب بان ها گفت: »این چه وجه قانونی و حقوقی دارد؟ چنین اقدامی با 
اصول مصرح قانون اساسی در تضاد است و امیدوارم مسئولان امر مشخص کنند که چه کسی 
متولی این کار است و بر مبنای کدام موازین حقوقی است.«به نقل از جماران،نماینده مردم چابهار 
در مجلس افزود: »کشور به اندازه کافی برای این نوع رفتارها هزینه داده است و امیدوارم به آن 
مرز از عقلانیت برســیم که این روش ها را تکرار نکنیم. در اینکه حجاب یک حکم شرعی و 
سیاسی است تردیدی وجود ندارد ولی ما احکام دیگری هم داریم. وقتی حساسیت ما نسبت به 
حجاب از تورم، اختلاس، کاهش قدرت خرید مردم، کودکان کار و آسیب های اجتماعی بیشتر 

می شود، نشان می دهد که مسیر عدالت را به درستی طی نکرده ایم.«

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
 بورس کالا بهترین شیوه 

برای عرضه املاک مازاد دولت است
نماینده مجلس گفت: شفافیت در روند مولدسازی و عرضه املاک مازاد دولت 
یکی ازمؤلفه های اصلی و مورد انتظار مردم بودکه در این زمینه به درســتی 

بورس کالا به عنوان بستر عرضه املاک مازاد دولت انتخاب شد.
شهباز حسن پور، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در مورد عرضه املاک مازاد دولت در بورس 
کالا اظهار داشت: آبان ماه سال گذشته طرح مولدسازی دارایی های راکد دولت به تأیید مقام معظم 
رهبری رسید و پس از این حکم سران قوا جزئیات این تصمیم را در مصوبه ای ابلاغ کردند.عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو با مهر بیان داشت: در موضوع فرآیند واگذاری ها چالش 
این بود که اگر فضا برای عرضه اموال دولت، روشن و شفاف نباشد ممکن است قضاوت های 
نادرستی شکل بگیرد؛ این موارد باعث شد تا دولت، شــفاف ترین راه را برای این واگذاری ها 
انتخاب کند.نماینده مردم سیرجان اضافه کرد: بورس کالا بهترین شیوه برای عرضه اموال مازاد 
دولت است و می تواند اموال بلاتکلیف دولت که سال ها بدون تصمیم گیری مانده و منجر به 
خسارت های شده را به سرانجام برساند.وی افزود: این شیوه واگذاری به شفافیت کمک می کند 

و می تواند در تسریع مولد سازی اموال دولت هم مؤثر باشد.

۱۳ تن شمش طلا به ایران رسید
گمرک اعلاک کرد: در ۸ ماهه سال جاری بالغ بر ۱۳ تن شمش طلا به ارزش 

۸۳۳ میلیون دلار از طریق گمرکات کشور وارد شده است.
به گزارش اقتصادآنلاین، گمرک ایران گزارش داد: واردات شمش طلا با اختصاص ۱.۹۷ درصد 
از ارزش کل واردات کشور در ۸ ماهه سال جاری رتبه ششم اقلام عمده کالاهای وارداتی کشور 
را به خود اختصاص داد.این گزارش در خصوص عمده واردات شمش طلا به کشور به تفکیک 
گمرکات براساس بالاترین حجم و ارزش در ۸ ماهه سال جاری افزود: در این مدت بیشترین 
میزان شمش طلا به ترتیب از گمرک فرودگاه امام )ره(، باشماق، تبریز، مشهد، گمرک فرودگاه 
اصفهان، گمرک فرودگاه شیراز و گمرک اصفهان وارد کشور شده است.بنابراین گزارش هیئت 
دولت در آذرماه سال گذشته مصوب کرد تا تسهیلاتی جهت واردات شمش طلا برقرار شود، 

پس از این مصوبه واردات شمش طلا به کشور آغاز شد.

رئیس اتحادیه املاک: می توانیم جلوی دریافت کمیسیون بالاتر از تعرفه را بگیریم
کمیسیون ۱۵۰ میلیون تومانی فروش خانه در تهران!

درحالی دریافت تعرفه غیرقانونی برخی مشــاوران املاک به چالش تبدیل شده 
که رئیس اتحادیه مشاوران املاک ادعا کرد: می توانیم بنگاه ها را مدیریت کنیم تا 

کمیسیون بالاتر از تعرفه دریافت نکنند.
 رئیس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به کاهش قیمت مسکن از خرداد امسال، اظهار کرد: زمانیکه از 
آمار خانه های خالی اطلاعاتی وجود نداشته باشد و یک عده خانه ها را خالی نگه می دارند تا با قیمت بالاتر 

بفروشند نوسانات اتفاقات می افتد.
وی افزود: می توانیم شرایط را به گونه ای مدیریت کنیم تا در سامانه املاک و مستغلات، هیچ مشاور 
املاکی نتواند کمیسیون بالاتر از تعرفه دریافت کند. مشابه آنچه در دفاتر اسناد رسمی وجود دارد همه 
چیز در سامانه ثبت شود.وی با انتقاد از ورود بانک ها به حوزه ساخت و ساز گفت: در تهران در یک فقره 
۳۰۰۰ واحد متعلق به یک بانک شناسایی شد. وقتی بانک یا دستگاه دولتی در جهت منافع خود انباشت 
ثروت می کند، نه تنها به بازار مسکن و اقتصاد کشور ضربه می زند بلکه برای دولت نیز دردسرساز می شود 
و دولت مجبور می شود برای تامین مسکن مردم دنبال راهکارهای دیگر برود.وی  بیان کرد: اگر عرضه 
مسکن را از طریق تولید افزایش دهیم و بانک اطلاعاتی جامع و قوی در خصوص خانه های خالی داشته 
باشیم تا بتوانیم آنها را به حوزه اجاره یا فروش وارد کنیم، می توان به ادامه  آرامش بازار مسکن امیدوار بود.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک اضافه کرد: اگر اتفاقات بحرانی و هیجانی در اقتصاد و مسکن پیش 
نیاید فکر می کنم در سال آینده رونق داشته باشیم.مدت هاست یکی از معضلات مردم در حوزه معاملات 
مسکن دریافت کمیسیون بالاتر از تعرفه های اعلام شده از سوی اتحادیه مشاوران املاک است. به عنوان 
مثال در حالی تعرفه مبایعه نامه )خرید و فروش( ۲۵ صدم درصد از هر دو طرف معامله )مجموعا نیم 
درصد( است که برخی مشاوران املاک از هر یک از متعاملین یک درصد و در مجموع ۲ درصد دریافت 
می کنند.این کمیسیون در بازار کنونی مسکن که متوسط قیمت هر متر مربع واحد مسکونی در شهر 
تهران حدود ۷۶ میلیون تومان است رقم قابل توجهی است. به عنوان نمونه تعرفه قانونی یک واحد ۱۰۰ 
متری با ارزش حدود ۷ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان )طبق گزارش بانک مرکزی در خصوص متوسط 
قیمت مهرماه امسال( ۳۸ میلیون تومان از دو طرف معامله است.اما همانگونه که اشاره شد برخی مشاوران 
املاک برای معامله ذکر شــده ۱۵۲ میلیون تومان دریافت می کنند، یعنی ۴ برابر کمیسیون مصوب.
به گزارش تسنیم، در صورتی که مردم نسبت به دریافت کمیسیون بالاتر از تعرفه به اتحادیه مشاوران 
املاک شکایت کنند بر اساس قانون تعزیرات حکومتی، مشاور املاک متخلف تا ۴ برابر اضافه دریافتی 

جریمه خواهد شد.

اخبار کوتاه 

نماینده مردم اردبیل: نماینده سمیرم:گوشت قرمز و سفید از سفره مردم پر کشیده است

اصغر سلیمی نماینده سمیرم می گوید: اینکه گرانی به صورتی است که 
مخصوصاً جوانان و مادران فردای ما نمی توانند تغذیه خوبی را به بدن شان 
برسانند، قطعا می تواند برای آینده کشور مشکل ساز شود. اگر بنا باشد 
حداقل های زندگی مردم تامین شود، باید بدانیم که این حداقل ها، همین 

مواد غذایی و مایحتاج روزانه آن هاست.
 اصغر سلیمی نماینده سمیرم با گلایه از افزایش قیمت ها در بخش خوراکی های اصلی 
خانواده ها، با رویداد۲۴ گفت وگو کرده است که در ادامه می توانید مهم ترین بخش های این 
مصاحبه را بخوانید:یکی از موضوعاتی که در ســلامت مردم حائز اهمیت است این است 
که بتوانند مواد غذایی دارای پروتئین، ویتامین و کربوهیدرات را تامین کنند، اما بسیاری از 
خانواده ها به واسطه گرانی ها، در تهیه این اقلام اساسی با چالش جدی روبرو شدند.ایران، 
کشوری جوان است و افراد زیادی از جمعیت ما در رده های سنی کودکان، نوجوانان و جوانان 
قرار گرفته اند و ضرورت دارد به همه مردم از جمله این بخش جوان کشور، در موضوع تغذیه 

آن ها توجه شود. از طرفی ما نمی توانیم پروتئین گیاهی را جایگزین پروتئین حیوانی کنیم.
یکی از شعار دولت سیزدهم این بوده که وضعیت معیشت مردم را بهبود و اقلام اساسی 
آن ها را تامین کند. ما هم در مجلس به دنبال این بودیم که این اتفاق، از طریق کالابرگ 
الکترونیکی رخ دهد اما مرتب شاهد این هستیم که قیمت ها در بازار در حال افزایش است. 

گرانی در گوشت قرمز و سفید، تخم مرغ، لبنیات و... مشهود است و این موضوع باعث شده 
روز به روز توان خرید مردم پایین بیاید و حتی آن ها نتوانند خیلی از اقلام خوراکی که بدن شان 
به آن نیاز دارند را آن طور که شایســته است، تامین کنند.اینکه گرانی به صورتی است که 
مخصوصا جوانان و مادران فردای ما نمی توانند تغذیه خوبی را به بدن شان برسانند، قطعا 
می تواند برای آینده کشــور مشکل ساز شود؛ در واقع این تغذیه فاجعه که مواد پروتئنی و 
گوشت و کربوهیدرات و ... در آن وجود ندارد، نسل بعد را هم به خطر انداخته است. اگر بنا 
باشد حداقل های زندگی مردم تامین شود، باید بدانیم که این حداقل ها، همین مواد غذایی و 
مایحتاج روزانه آن هاست.اگر پروسه اشتغال زایی، مسکن و خودرو را جزو کار های بلندمدت 
دولت بدانیم که زمان می برد تا به نتیجه مثبت برسد اما در موضوع مایحتاج اساسی آن ها 
مثل پروتئین حیوانی که تشکیل شده از گوشت، مرغ، تخم مرغ، لبنیات و... باید کاری فوری 
و کوتاه مدت انجام داد.بهتر اســت هر فردی در هفته، دو بار ماهی میل کند اما با قیمت 
فوق العاده بالایی که این کالا دارد، چند درصد مردم ایران می توانند ماهی را سر سفره خود 
بیاورند؟ حال ما از ماهی عبور کردیم، با قیمت های بالا، گوشت قرمز و سفید هم از سفره 
مردم پر کشیده است. اکنون وضعیت به گونه ای شده است که بعید می دانم خیلی از مردم 
بتوانند به طور ماهیانه هم، گوشت خانوار خود را تامین کنند.انتظار از دولت این است که با 
حمایت خود از دامداران و عشایر، کاری کند که تولیدات آن ها افزایش پیدا کند و اگر هم نیاز 
است با واردات، آن اقلام را تامین کنند تا بازار به یک ثبات نسبی برسد.دولت در موضوع 
ارائه کالابرگ الکترونیکی بسیار تاخیر داشت و همچنین آن چیزی که مدنظر مجلس بود را 
عملی نکرد. نظر ما در مجلس این بود که با کالابرگ الکترونیکی، مایحتاج مردم تامین شود، 
اما خروجی کار دولت این را نشان نداده است. حذف ارز ترجیحی از سوی دولت هم، تورم را 
افزایش جدی داد. بنا نبود به واسطه حذف ارز ترجیحی، تورم شدید در کالا های اساسی مردم 
اتفاق بیفتد، ولی پس از این رویکرد دولت دیدیم که افزایش قیمت، روی همه چیز اعمال شد.
یادمان باشد وقتی قانون جوانی جمعیت وضع می شود، باید به زیرساخت های آن که تغذیه 
مناسب جوانان است، توجه شود. وقتی فقر آهن مشهود باشد و مثلًا دختران جوان امروزی، 
کم خونی داشته باشند، حتماً روی نسل آینده تاثیر منفی خواهد گذاشت و این چالش در آینده 

می تواند، ابعاد اجتماعی هم به خود بگیرد.

نماینــده مردم اردبیل، نیر، نمین و ســرعین در مجلس 
گفت: بر اساس برنامه هفتم توسعه همسان سازی حقوق 
بازنشستگان و دریافتی آنها تا ۹۰ درصد حقوق شاغلان از 

اول فروردین سال آینده اجرایی خواهد شد.
علی نیکزاد در حاشیه نشست با فعالان بخش تولید و صنعت در اردبیل 
گفت: در بررســی برنامه هفتم توسعه با برداشتن کلمه تا ۹۰ درصد، سعی 
 کردیم، دولت را در مدت ســه سال مکلف کنیم تا حقوق بازنشستگان را 
۹۰ درصد به حقوق شاغلان نزدیک کرده و طرح همسان سازی را اجرایی 
و عملیاتی کند.وی تصریح کرد: در برنامه هفتم توسعه حمایت گسترده و 
همه جانبه از صنعتگران، تولیدکنندگان و سرمایه گذاران با ارائه تخفیف و 
پشتیبانی های لازم در ابعاد مختلف هدف گذاری شده که امیدواریم از سال 
آینده و در قالب بودجه سال ۱۴۰۳ بتوانیم همه تعهدات را انجام دهیم.نماینده 
مردم اردبیل، نیر، نمین و ســرعین در مجلس ضرورت حذف تعهد پیمان 
سپاری برای محصولات کشاورزی را در عرصه صادرات یادآور شد و گفت: 
باید امر صادرات به سهولت انجام شده و با اعمال قوانین تسهیل گر زمینه ای 
فراهم آید تا ارزآوری در ابعاد مختلف و به شکل منطقی به نفع کشور انجام 
شود.نیکزاد افزود: پیمان سپاری ارزی مشکلات و نارسایی هایی را برای تجار 
و تولیدکنندگان به همراه داشته که ضرورت دارد با حذف پیمان سپاری ارزی 
در بخش صادرات محصولات کشاورزی امکان همراهی گمرکات و بانک 
مرکزی در خروج تعلیق کارت های بازرگانی تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
ایــن بخش فراهم آید. وی در بخش دیگری از ســخنان خود بیان کرد: 
همان طوری که کشور ما در گذر از سختی های عرصه نظامی توانست به 
خوداتکایی دفاعی دست پیدا کند، ما امروز در عرصه اقتصاد مقاومتی نیز نیاز 
به چنین روحیه ای داریم تا از مشکلات و نارسایی های اقتصادی به سلامت 
عبور کنیم.به گزارش بازار، نیکزاد اضافه کرد: تجربه چهار سال نمایندگی به ما 
ثابت کرد که به جای دیدارهای چهره به چهره و حضور در روستاها، شایسته 

است پیگیر یک طرح عظیم و بزرگ اقتصادی و زیربنایی بود تا زمینه اشتغال 
هزاران جوان بیکار فراهم آمده چرا که اصلی ترین معضل خانواده ها بیکاری 
جوانان و تلاش برای ایجاد فرصت اشتغال آنها است.وی به وضعیت نامناسب 
شهرک های صنعتی و گله مندی فعالان عرصه تولید در نبود آسفالت معابر و 
کوچه ها و عدم هدایت پسماندها به فاضلاب احداثی در شهرک های صنعتی 
اشاره کرد و ادامه داد: ضروری است تا هر چه سریعتر موانع و مشکلات در 
این زمینه با همراهی بخش خصوصی رفع شــود.نیکزاد تأمین نقدینگی 
واحدهای تولیدی را از ضرورت ها و اولویت ها برشمرد و بیان کرد: با گذشت 
هشت ماه از سال هنوز کمترین تخصیص اعتبارات عمرانی و زیربنایی را 
 شاهد هستیم و بانک های عامل نیز به صورت قطره چکانی تزریق نقدینگی 
می کنند در حالی که بهتر است منابع بیشتری در این باب به بانک ها و واحدهای 
تولیدی تزریق شود.نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس از 
تخصیص یک هزار میلیارد تومان اعتبار از محل تهاتر نفت برای استان اردبیل 
 خبر داد و گفت: تهاتر نفت تنها برای استان های آذربایجان غربی و اردبیل 
پیش بینی شــده و انتظار می رود هر چه سریعتر جذب این منابع را شاهد 

باشیم.

 تغذیه فاجعه، نسل بعد را هم 
به خطر انداخته است

 همسان سازی حقوق بازنشستگان
 از اول سال آینده اجرایی می شود

ارزش صادرات ایران به ترکیه می تواند دو برابر شودجزییات تغییر دهک های یارانه ای اعلام شد

در حالیکه معاون وزیر تعاون پیش از این اعلام کرده بود تا پایان آبان ماه دسته بندی 
درآمدی خانوارها از » دهک « به » صدک « تغییر و اینگونه احتمال اضافه، حذف و تغییر 
میزان »یارانه« خانوارها وجود دارد گفت که »صدک بندی صورت گرفته اما باید داده های 
نیمه دوم ســال )داده های درآمدی خانوارها( را اعمال کنیم و در این صورت حتما بین 

دهک ها تغییراتی ایجاد می شود«.
به گزارش تجا رت نیوز،  علیرضا عسگریان در خصوص صدک بندی خانوارها که قرار بود تا پایان آبان ماه 
صورت بگیرد اظهار کرد: صدک بندی شده است؛ البته صدک بندی مبنای همان دهک است اما تحلیل، دقت 
و عدالت ما را افزایش می دهد. برای اینکه مردم راحت تر باشند دهک را تبدیل به ۱۰ قسمت کرده ایم اما بین 
مثلا صدک ۳۱ تا ۳۹ هرچند فاصله هست اما هر دو اینها در دهک چهارم قرار دارند لذا سیاستگذاری های 

دهکی اعمال می شود اما نظارت ها، تحلیل ها و دقت ها به صورت صدکی اعمال خواهند شد.
وی در پاسخ به اینکه پیش از این اعلام شده بود با صدک بندی درآمدی خانوارها ممکن است دهک ها نیز 
جا به جا شوند، آیا این جا به جایی و تغییرات دهک ها صورت گرفته است؟ اینگونه پاسخ داد:ما باید داده های 
نیمه دوم سال)داده های درآمدی خانوارها( را حتما اعمال کنیم و در این صورت حتما بین دهک ها تغییراتی 
ایجاد می شود چون بین صدک ها تغییرات ایجاد می شود، در این صورت ممکن است فردی دهک سوم باشد 
اما به دهک چهارم و پنج برود و یا حتی ممکن است پایین تر آمده و وارد دهک سوم شود که این تغییرات 
اعمال می شود. ممکن است تعداد محدودی نیز به دهک دهم بروند که حذف بشوند )از لیست یارانه بگیران 
حذف شوند(؛ اما موضوع حذف قانونی )یارانه بگیران( نیست چرا که قانون می گوید شما می توانید سه دهک 
را )از دریافت یارانه( حذف کنید اما فعلا این قانون اعمال نمی شود چون دولت اختیار دارد که آن را اعمال 
کند یا اعمال نکند.معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: یعنی ممکن است دهک ها)پس از اعمال 

صدک بندی( جا به شوند اما این به معنای قطع یارانه آنها نیست.
عسگریان در پاسخ به این سوال که بنابر اظهارات شما یعنی ممکن است فردی از دهک نهم به دهک 
دهم برود اما همچنان مشمول دریافت یارانه باشد گفت: بله؛ در حال حاضرهم تعدادی از دهک دهمی ها را 

پوشش می دهیم )یارانه پرداخت می کنیم( و ممکن است با تغییر دهک، خانواری مثلا صدک ۹۲ و یا ۹۳ 
شوند که باز هم این صدک ها زیر پوشش )مشمول دریافت یارانه( هستند اما اگر از صدک ۹۲ و ۹۳ بالاتر 
بروند حذف می شوند )از دریافت یارانه حذف می شوند( و البته افراد دیگری جایگزین آنها می شوند چون فاصله 
دهک ها ثابت است یعنی  یک فردی استحقاق دارد و دهک بالاتر می رود و کسی که استحقاق )توانایی 
مالی( ندارد، پایین می آید، اما بین دهک ها یعنی تا دهک نهم هر چقدر جا به جایی صورت بگیرد، یارانه  افراد 

وصل است و قطع نمی شود.
 طبق قانون باید ۷ دهک یارانه بگیرند اما دولت شرایطش را دارد 

sو به دهک هشتم و نهم هم یارانه می پردازد
وی در ادامه در خصوص واهمه برخی مردم برای بررسی و وسع سنجی مالی آنها که منجر به ورودشان به 
دهک دهم و قطع یارانه شان می شود به ایسنا گفت: این عده تعداد محدودی هستند و البته قطع یارانه برخی 
افراد حتما توجیه منطقی دارد. بالاخره در کشور ما به ۸۰ میلیون یارانه می پردازیم اما آیا همه این افراد استحقاق 
دریافت یارانه را دارند ؟ آیا ۸۰ میلیون از ۸۵ میلیون جمعیت ایران مستحقق دریافت یارانه هستند؟ اما دولت 
در حال پرداخت آن است و قانون هم می گوید تا دهک هفتم یارانه بپردازید و مابقی دهک ها را )از دریافت 
یارانه( حذف کنید اما الان دولت می گوید در شرایطی هستم که می خواهم یارانه ها باقی بماند و به همه یارانه 
می پردازم و ما هم تابع هستیم.به گزارش ایسنا، بر اساس آخرین تغییراتی که صورت می گیرد دهک های 
درآمدی از بعد خانواری خارج و به صورت »نفری« دهک بندی می شوند تا اینگونه فاصله دهک ها رُند و ساده 
شوند. در گام بعدی آنها را به صورت »صدک« در می آورند تا تحلیل بین دهک ها کلی نباشد و خیلی ریزتر و 
دقیق تر مورد بررسی قرار گیرند؛ لذا هر دهک درآمدی تبدیل به ۱۰ قسمت و به عبارتی صدک می شود. پیش 
از این عنوان می شد دهک دهم درآمدی باید از دریافت یارانه حذف شود اما از این پس اگر قرار است حذفی 
صورت بگیرد، به صورت صدکی است مثلا می گویند سه و یا ۶ صدک آخر از دریافت یارانه حذف می شوند 
و یا اگر قرار باشد کمک های ویژه ای ارائه شود هم از این روش استفاده خواهد شد. فرض کنید یک نفر الان 
دهک هفتم است و یارانه می گیرد و مشمول یارانه تشویقی کالابرگی هم شده است حالا اگر دهک او جابه 
جا و مثلا هشتم شود، این فرد یارانه اش را می گیرد اما دیگر مشمول خرید تشویقی و یارانه مضاعف نمی شود. 
شاخص های مدنظر در صدک بندی خانوارها برای دریافت یارانه  مفصل هستند که مهمترین آن بعد و ساختار 
خانوار است؛ اینکه خانوار چند نفره است؟ چند نفر از اعضای خانوار درآمد دارند؟ آیا آن خانوار فرزند معلول و یا 
بیمار خاص دارد؟ و ...  لذا در این طرح شاخص های مختلفی بررسی می شود. همچنین شاخص دیگر بررسی 
تراکنش های بانکی افراد و حساب بانکی آنها در ابتدا و انتهای دوره، بررسی مانده حساب، سود بانکی، ساتنا، پایا 
و ... لذا تمام حوزه و امور بانکی است. داشتن خودرو شاخص دیگری است که در طرح صدک بندی خانوارهای 
یارانه بگیر مورد بررسی قرار می گیرد؛  البته داشتن خودرو از نظر تعداد و کیفیت و قیمت در این طرح مهم است.
معاون وزیر کار و رفاه پیش از این اعلام کرده بود، ۷۹ میلیون و ۶۰۰ هزار ایرانی یارانه بگیر )حدود ۸۰ میلیون 
ایرانی( در چرخه صدک بندی می چرخند این در حالیست که عده ای از مردم که حدود ۶ میلیون نفر می شوند 

از ابتدا در طرح هدفمندی ثبت نام نکرده اند و از چرخه دریافت یارانه خارجند.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه 
گفت: کمیسیون مشترک ایران و ترکیه در 
سنوات گذشته بسیار فعال تر از امروز بود، 
اما در دولت آقای رئیسی وظایف کمیسیون 
یادشده به وزارت مسکن، راه و شهرسازی 
واگذار شد و این اتفاق عملکرد آن را با کندی 
رو به رو کرد، به طوری که در سال گذشته این 

کمیسیون برگزار نشد
براساس داده هایی که در سالنامه آمار تجارت خارجی 
کشور در وب سایت گمرک منتشر شده در سال گذشته 
ترکیه پس از چین و عراق سومین مقصد اصلی صادرات 
کالاهای ایرانی بوده است و ارزش صادرات ایران به این 
کشور در این سال به ۷ میلیارد و ۶۳۸ میلیون دلار رسید. 
همچنین ارزش واردات ایران به ترکیه در این ســال ۶ 
میلیارد و ۱۵۷ میلیون دلار بود و ترکیه پس از امارات و 
چین بیشترین واردات کالا را به ایران دارد.  ارقام نشان 
می دهد که حجم تجارت بین دو کشور تفاوت چندانی 
ندارد و حجم صادرات از ایران به ترکیه یک میلیارد و 

۴۸۱ میلیون بیشتر از واردات است.
مهرداد سعادت دهقان، رییس اتاق مشترک بازرگانی 
ایــران و ترکیه در گفت وگو با خبرنــگار ایلنا ارزش ۷ 
میلیاردی صادرات ایران به ترکیه و بالاتر بودن ارزش 
صادرات ایران نسبت به واردات را تایید کرد و توضیح 
داد: صادرات ۷ میلیــاردی در حالی صورت گرفته که 
ترکیه در سال ۲۰۲۲ میلادی ۳۰۰ میلیارد دلار واردات 
داشت. پتانسیل صادرات ایران به ترکیه ۱۵ میلیارد دلار 
و بیش از دو برابر حجم کنونی است. همچنین قابل توجه 
است که حجم زیادی از واردات کالا به ترکیه شامل مواد 

اولیه می شود.
بــه گزارش ایلنا، وی افــزود: در همین حال تجارت 
ایران با ترکیه هم مانند تجارت ایران با دیگر طرف های 
تجاری آن به گونه ای است که ایران بیشتر مواد اولیه 

صادر و محصول نهایی وارد می کند. در نتیجه در تجارت 
ایران و ترکیه، ترک ها عملکرد بهتری داشته اند.  رییس 
اتاق بازرگانی ایران و ترکیه گفت: تجارت ایران با ترکیه 
در یک روند رو به رشدی پیش می رود، با این حال منتظر 
هستیم در ماه آینده سفر رئیس جمهور به ترکیه انجام و 
کمیسیون مشترک ایران و ترکیه در کشور ترکیه برگزار 

شود.
ســعادت اضافه کرد: برگزاری این کمیســیون تاثیر 
ویژه ای بر تجارت دو کشــور دارد. کمیسیون مشترک 
ایران و ترکیه در سنوات گذشته بسیار فعال تر از امروز 
بود، اما در دولت آقای رئیسی وظایف کمیسیون یادشده 
به وزارت مسکن، راه و شهرسازی واگذار شد و این اتفاق 
عملکرد آن را با کندی رو به رو کرد، به طوری که در سال 
گذشته این کمیسیون برگزار نشد در حالی که باید سالانه 
یــک بار در ایران و یک بار در ترکیه برگزار و چالش ها 

در آن بررسی شود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: بنادر ترکیه مانند ازمیر، 
مرسین و بنادر استانبول واسطه خوبی برای ورود انواع 
کالا به ایــران و صدور انواع کالای ایرانی در بازارهای 
جهانی هستند. در شرایطی که ایران تحریم هست از 
بنادر این کشور به عنوان واسطه صادراتی و از صرافی ها 

برای تبادلات مالی بهره می برد.

عملکرد کمیسیون مشترک کُند شده استیارانه  9 دهک درآمدی قطع نمی شود

مالیات خانه های لوکس؛ نمایش بی مخاطب در بازار مسکن
متن لایحه بودجه ۱4۰۳ نشــان می دهد سال 
آینده نیز مانند سال های گذشته خانه های لوکس 
مشمول مالیات خواهند شد. اما مالیات ستانی از 
این خانه ها تا کنون دستاورد ویژه ای نداشته است. 
منصور غیبی، تحلیلگر اقتصاد مسکن معتقدست 
اخذ مالیات از خانه هــای لوکس فقط یک مانور 

تبلیغاتی بی نتیجه است!
متن لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ دیروز منتشر شد. بررسی 
جزئیات این لایحه نشــان می دهد سنتی که در سال ۱۴۰۰ 
برای اخذ مالیات از خانه های لوکس پایه گذاری شد، همچنان 
در لایحه بودجه سال آینده نیز بخشی را به خود اختصاص داده 
است.بر این اســاس زمین، ویلا، باغ و منازلی که ارزش آنها 
بالای ۲۵ میلیارد تومان باشد، مشمول مالیات می شوند؛ مالیات 
روی مبلغی که مازاد بر این ۲۵ میلیارد تومان است به میزان دو 

در هزار محاسبه خواهد شد. اما این مالیات ستانی از خانه هایی 
که دولت نام لوکس بر آنها نهاده است چه تاثیری بر مسکن و 

بازار ساخت و ساز خواهد داشت؟
منصور غیبی، تحلیلگر حوزه مسکن در این مورد به تجارت نیوز 
گفت: »دولت بررسی نکرده است که واکنش بازار و مردم به این 
طرح چیست و از سوی دیگر برای مردم نیز این نوع رفتار تازگی 
دارد.«او ادامه داد: »با دریافت این مالیات و به کار بردن کلمه 
خانه های لوکس به نظر می رسد دولت سعی دارد مرهمی را به 
جامعه و اقشار کم برخوردار تزریق کند تا از این راه نشان دهد در 
حال مقابله و برخورد با این جریانات و زیاده خواهی هاست.«غیبی 
همچنین تاکید کرد: »دولت قصد دارد با روان درمانی به جامعه 
بقبولاند حامی افرادی اســت که به مســکن نیــاز دارند و 
سیاست های مربوط به بازار مسکن را به گونه ای پیش می برد 

که به نفع مردم تمام شود.«

غیبی درباره نتیجه مالیات ستانی از خانه های لوکس توضیح 
داد: »اگر هدف دولت التیام جامعه باشد، باید دانست که تاثیر 
ماندگاری نخواهد گذاشت. اما در مجموع، باید گفت این دست 
برنامه ها و اخذ مالیات از خانه هایی که نام لوکس بر آنها گذاشته 
شده است در نهایت تاثیر محسوسی بر بازار و روند معاملات 
نمی گذارد.وی افزود: »برنامه هایی که می تواند بازار مسکن را 
از رکود خارج کند و جریان سرمایه را هدایت کند، عقیم مانده 
و رفتار و سیاســت های دولت نیز در این زمینه ناقص است. 
اگر دولت قرار اســت از خانه و خودروهای لوکس که متعلق 
به افرادی خاص در جامعه است مالیات بگیرد ابتدا باید از خود 
شروع کند چون در ایران جامعه دولتی لوکس وجود دارد. اکنون 
برخی نهادهای دولتی واحدهایی را در اختیار دارند که بســیار 

بیشتر از ۲۵ میلیارد تومان قیمت دارد.«
این کارشناس بازار مسکن همچنین بیان کرد: »اگر دولت 

بتواند از این واحدها که تحت تملک بانک ها و نهادهای دولتی 
قرار دارد مالیات ستانی کند توانایی مالی آن را به دست می آورد 
که پروژه های مربوط به مسکن دولتی را نیز با استفاده از همین 
منبع به خوبی پیش ببرد.«او ادامه داد: »دولت به جای اینکه با 
یک برنامه ریزی کارشناسی و مطالعه شده بحث مالیات ستانی را 
انجام دهد حرکتی ناگهانی را در این راستا پیش گرفته است. 
حتی عدد حاصل از این مالیات نیز در نهایت میزان قابل توجهی 
نخواهد داشت، به گونه ای که نه دولت به آن نیاز دارد و نه به 
غنای بازار مسکن کمکی می کند و تنها یک روان درمانی با مانور 

دولت در بازار مسکن خواهد بود.«
دولت در بودجه ســال ۱۴۰۲ تکیــه ۵۰ درصدی خود را بر 
درآمدهای مالیاتی قرار داده بود؛ اما آن گونه که آمارها نشــان 
می دهد حداقل مالیات بر خانه های لوکس در این بازه سرنوشت 
خوبی نداشته است.بر این اساس طی فروردین ماه سال ۱۴۰۲ 

مالیاتی که از واحدهای مسکونی لوکس دریافت شده حدود دو 
میلیارد تومان بوده است. این میزان تا پایان اردیبهشت ماه به سه 
میلیارد تومان و تا پایان خردادماه به پنج میلیارد تومان رسیده 
است.در سال ۱۴۰۱ نیز حدود ۴۵ هزار خانه لوکس شناسایی 
و مالیات تعیین شده بیش از دو همت برآورد شده بود، اما تنها 
۶ میلیارد تومان از آن محقق شــد؛ یعنی معادل ۰.۳ مالیات 
برآورد شده در بودجه!بنابراین آن گونه که به نظر می رسد تعیین 
مالیات از خانه های لوکس با توجه به اینکه ســازوکار درستی 
برای شناسایی آن نیست عملا حاصلی برای دولت ندارد و تنها 
به صورت اسمی بخشی از لایحه بودجه را به خود اختصاص 
می دهد.بنا بر آنچه از نتایج مالیات ستانی از خانه های لوکس در 
سال های گذشته وجود دارد نشان می دهد این اقدامات دولت 
نیز مانند دیگر اقدامات آن در حوزه مســکن، نتایج مطلوب و 

تاثیرگذاری را به همراه نخواهد داشت!


